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✔  Nieuwe serie verreikers
van Haulotte 

✔  Wacker Neuson maakt 
minigravers voor 
Caterpillar

Oldenzaal - De kinderziektes zijn 
eruit, zegt Rob Löring van Qlima 
over zijn ventilatiesysteem 
Qualivent. De producent uit 
Oldenzaal levert deze CO2-
geregelde actieve ventilatiestro-
ken nu als regulier handelspro-
duct voor de utiliteit. De 
Qualivent wordt in bestaande 
kozijnen geplaatst. Soms 
kunnen ze volgens Löring ook 
bestaande passieve ventilatie-
stroken vervangen. De regeling 
bedient het systeem draadloos 
aan de hand van de gemeten 
hoeveelheid CO2 in de binnen-
lucht. De Qualivent voert langs 
het plafond frisse lucht aan. 
Verse en reeds aanwezige lucht 
mengen zich en voorkomen zo 
koudeval langs ramen en tocht. 
De ventilator kan in omgekeerde 
richting draaien. In de zomer 
kan zo koelere lucht van de 
noordzijde worden aangezogen 
en in de winter warmere lucht 
van de zuidzijde. 

Qualivent van Qlima nu 
regulier handelsproduct 

Barneveld - Vink Recycling uit 
Barneveld heeft een methode 
ontwikkeld voor het recyclen 
van kunstgrasvelden, die een 
levensduur hebben van tien tot 
vijftien jaar. Het bedrijf ontdoet 
de grasmatten van zand en 
rubber, haalt de grassprieten 
door een shredder en verwijdert 
vervuilingen zoals kleefband en 
latex. Daarna wordt het gras 
versmolten en omgevormd tot 
kunststofgranulaat, geschikt 
voor het maken van nieuwe 
producten.

‘Kunstgras volledig 
te recyclen’

Eisen aan 3D-berekeningen uitgewerkt
Frans van Velden
Ede - Een werkgroep onder leiding 
van professor Johan Blaauwendraad 
heeft de vereisten voor het indienen 
van driedimensionale (3D)-bereke-
ningen bij bouwaanvragen uitge-
werkt. Dat maakt het werk van 
Bouwtoezichten makkelijker. 

Volgens Blaauwendraad vormt de 
toetsing van constructieve bereke-
ningen volgens de eindige elemen-
ten methode (EEM) een probleem. 
“De beoordeling van dikke pakket-
ten met eindeloze tabellen en figu-
ren is bijna onmogelijk voor Bouw- 
en Woningtoezichten”, zei Blaau-
wendraad op de Constructeursmid-
dag, gehouden door de 
Betonvereniging in congrescen-
trum De Reehorst in Ede. “Toch is 
de toetsing wel belangrijk, want 
een kleine fout in de invoer van een 
programma kan leiden tot een vol-
ledig foute uitvoer. Bouw- en Wo-
ningtoezichten accepteren echter 
slecht ingediende EEM-berekenin-

gen. Dat kost veel tijd en leidt tot 
vragen en discussies”, aldus Blaau-
wendraad
Op voorstel van Blaauwendraad is 
daarom een werkgroep van het 
Centraal Overleg Bouwconstructies 
(COBc) opgericht. Die heeft de ‘Uit-
werking indieningsvereisten EEM-
berekeningen’ geschreven. Daarin 

staan de eisen waaraan een aan-
vraag met 3D-berekeningen vol-
gens de Eindige Elementen Metho-
de moet voldoen. De eisen zijn een 
uitwerking van de vereisten in het 
Besluit Indieningsvereisten Aan-
vraag Bouwvergunning (BIAB) en 
de Ministeriële Regeling Omge-

vingsrecht (MOR). De MOR zal naar 
verwachting per 1 oktober de BIAB 
vervangen. Blaauwendraad bena-
drukte dat de indiener ook de sa-
menhang van de berekeningen dui-
delijk moet maken.

Stabiliteit
De ‘Uitwerking indieningsvereis-
ten EEM-berekeningen’ vraagt hel-
derheid over de gedachtengang 
van de constructeur. Hij of zij moet 
aangeven wat de hoofddraagcon-
structie is, hoe de stabiliteit is ver-
zekerd, of de ondersteuningen star 
of verend zijn, hoe details zich ver-
houden tot de rest van de bouwcon-
structie. De keuzes moeten worden 
gemotiveerd en beargumenteerd. 
Alleen grafische uitvoer is niet vol-
doende, de berekeningen moeten 
ook numeriek worden aangeleverd. 
Dat maakt het toetsen door Bouw- 
en Woningtoezicht makkelijker. 
Rapporteur van de werkgroep is 
Ron Kerp van de gemeente Ridder-
kerk.

Van onze redactie techniek
Enschede - De Universiteit Twente 
gaat sensornetwerken ontwikkelen 
voor diepzeecommunicatie. De 
netwerken kunnen worden gebruikt 
om de kwaliteit van pijpleidingen te 
controleren, olielekken op te sporen 
en verontreinigingen in havens 
vroegtijdig te ontdekken. Voor het 
onderzoek is 4 miljoen euro beschik-
baar. 

Diepzeemonitoring gebeurt tot nu 
toe met grote dure apparatuur die 
nogal wat beperkingen kent. De 
vakgroep Pervasive Systems van de 
UT wil draadloze systemen ontwik-
kelen die bestaan uit vele kleine en 
relatief goedkope sensoren die gro-
tendeels zelfstandig informatie 
met elkaar uitwisselen over grote 
afstanden. Elke sensor verzamelt 
zijn eigen specifieke informatie, zo-
als over trillingen, temperatuur en 
chemische samenstelling van het 

water. De netwerken moeten tot op 
diepten van 1500 meter worden in-
gezet. Dat betekent dat de sensoren 
beschermd moeten worden tegen 
vocht en de hoge druk. Ze worden 
ondergebracht in behuizingen ter 
grootte van een voetbal. 
De Twentse onderzoekers werken 
intensief samen met universiteiten 
en onderzoeksinstellingen uit Ita-
lië en Noorwegen. Gezamenlijk ho-
pen ze drie typen netwerken te ont-
wikkelen. 
Bij het eerste liggen de sensoren op 
de bodem en sturen de verzamelde 
informatie naar boven. Bij een twee-
de netwerk bevinden de sensoren 
zich op diverse niveaus in de oce-
aan en spelen de informatie door 
aan kleine duikrobotjes. Het derde 
type netwerk is eendimensionaal 
en bestaat uit sensoren die langs lei-
dingen zijn geplaatst om die te kun-
nen monitoren en lekken in vroeg 
stadium op te sporen. 

Sensornetwerken in diepzee 
voor controle pijpleidingen

Toetsing constructie 
probleem voor 

Bouwtoezichten

Prijsvraagontwerp van herontwikkeling portiekflats Kanaleneiland.

Corporatie onderzoekt 
behoud van portiekflats
Renovatie moet goed-
koper zijn dan sloop

Jean Quist

Den Haag - IMd Raadgevende 
Ingenieurs uit Rotterdam en 
Dittmar Bochmann Architec-
ten uit Amsterdam onder-
zoeken hoe woningcorpora-
tie Mitros uit Utrecht 
naoorlogse portiekflats kan 
herontwikkelen. 

De aanpak moet renovatie goedko-
per maken dan sloop en vervangende 
nieuwbouw. Directeur Pim Peters 
van IMd vraagt zich intussen af of 
voor renovatie dezelfde eisen moe-
ten gelden als voor nieuwbouw.
Sloop en vervangende nieuwbouw 
gold tot nog toe als de enige passen-
de oplossing voor de kleine portiek-
flats die tussen 1945 en 1970 zijn ge-
bouwd. Renovatie van deze wonin-
gen is duurzamer maar de opbrengs-
ten wegen vaak niet op tegen de 
benodigde investering. Nieuwbouw 
valt dan goedkoper uit. Woningcor-
poratie Mitros wilde dat laatste aan-
vankelijk ook doen in de Utrechtse 

wijk Kanaleneiland. Deze wijk was in-
middels één van de plangebieden ge-
worden voor de tweejaarlijkse archi-
tectuurcompetitie Europan. Het plan 
dat Dittmar Bochmann Architecten 
daarvoor maakte werd beloond met 
de eerste prijs. 
Met IMd willen de architecten uit het 
plan een model ontwikkelen waar-
mee ook andere naoorlogse flats kun-
nen worden gerenoveerd. “Het is 
geen universele oplossing voor om 
het even welke portiekflat”, zegt Pe-

ters. Het geeft volgens hem wel aan 
hoe een renovatie kan uitpakken. 
“Bovenal moet het renovatie van por-
tiek- en galerijflats bevorderen en 
sloop verminderen.” 
De aanpak wordt momenteel onder-
zocht in een haalbaarheidsstudie. 
Woordvoerder Anne-Marie Cuvelier 
van Mitros verwacht het resultaat 
daarvan dit najaar. In haar uitleg is 
het plan geen specifieke blauwdruk 
voor de herontwikkeling van de wo-
ningen op Kanaleneiland. “Mogelijk 

kunnen we de aanpak ook toepassen 
op andere complexen.”
De studie moet onder meer uitwijzen 
of de werken volgens het Bouwbe-
sluit kunnen worden uitgevoerd. 
“Het grote struikelblok bij al dit soort 
projecten zijn de bouwtechnische ei-
sen”, vindt Peters. In zijn uitleg zijn 
de eisen voor renovatie gelijk aan die 
voor nieuwbouw. “Maar als je daar-
aan moet voldoen is het technisch ui-
terst complex en daardoor financieel 
eigenlijk onhaalbaar.’’ Zijn oplos-
sing: “Een fractie minder streng en 
dan lukt het wel.” In het plan worden 
drie woningen omgevormd tot twee. 
In de bestaande plattegrond zijn er 
twee grotere woningen van 80 vier-
kante meter die een kleinere derde 
van 40 vierkante meter aan drie zij-
den omsluiten.  
Het plan gaat uit van twee blokken. 
De ene is gefundeerd op palen, de an-
dere op staal. “De laatste biedt con-
structief gezien meer mogelijkheden 
voor de uitbreidingen”, vertelt archi-
tect Jan Bochmann, “omdat krach-
ten daar beter en makkelijker wor-
den afgedragen. In het plan komt 
voor de bestaande bouw een voor-
bouw van 4 meter diep. In deze con-
structie komen onder meer de lif-
ten. In de studie wordt momenteel 
nagegaan hoe deze voorbouw kan 
worden geconstrueerd. 

De brand in de bovenste verdie-
pingen van het hoofdkantoor in 
aanbouw van de Rabobank in 
Utrecht is niet aangestoken. Dat is 
de uitkomst van het forensisch 
onderzoek van de politie, meldt 
René Loman, voorlichter van de 
Rabobank Groep. De brand, die 
zondag woedde in de bovenste 
twee verdiepingen, de ‘manchet-
ten’, werd gevoed door kabels en 
andere delen van de installaties. 
“Het is gewoon pech”, stelt 
Loman. “We houden rekening met 
enige vertraging van de bouw.” 
Combinatie Heijmans en Van 
Eesteren maakt een plan van 
aanpak voor de herstelwerkzaam-
heden.

Kabels voedden 
brand Rabobank


